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PROTOKÓŁ nr LVIII/2023 

sesji Rady Miejskiej w Suwałkach 

odbytej w dniu 28 czerwca 2023 r. w godzinach 900 – 1630 

w sali sesyjnej im. Józefa Gajewskiego nr 26  

Urzędu Miejskiego w Suwałkach przy ul. Mickiewicza 1  

 

Obradom przewodniczył Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej w Suwałkach.  

Radni obecni na sesji: 

1. Bogdan Bezdziecki  

2. Sylwester Cimochowski  

3. Tadeusz Czerwiecki 

4. Zbigniew Roman De-Mezer 

5. Anna Maria Gawlińska 

6. Krystyna Gwiazdowska 

7. Jacek Juszkiewicz 

8. Mariola Brygida Karpińska  

9. Kamil Klimek 

10. Karol Korneluk 

11. Jarosław Józef Kowalewski 

12. Kamil Lauryn 

13. Jacek Niedźwiedzki 

14. Adam Ołowniuk  

15. Wojciech Pająk 

16. Zdzisław Przełomiec 

17. Jacek Roszkowski 

18. Jarosław Schabieński   

19. Andrzej Turowski 

20. Łukasz Wojno 

21. Marek Lech Zborowski-Weychman 

 

Nieobecni radni: 

1. Anna Ruszewska  

2. Stanisław Kulikowski 

 

– Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

 

W obradach uczestniczyli: 

Prezydent Miasta, Zastępcy Prezydenta Miasta Suwałk, naczelnicy niektórych wydziałów 

Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, straży, prezesi i dyrektorzy niektórych jednostek 

organizacyjnych.  

– Listy obecności stanowią załączniki nr 2 – 4 do protokołu. 
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Ad pkt. 1 

Otwarcie obrad. 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył LVIII sesję Rady Miejskiej  

w Suwałkach, jednocześnie informując, że obrady Rady Miejskiej realizowane były w sposób 

stacjonarny w Urzędzie Miejskim. Dodał, że w sali obrad znajdowały się osoby związane z 

zapewnieniem sprawnego przebiegu sesji, radni Rady Miejskiej oraz Panowie Prezydenci. 

Podkreślił, że pozostałe osoby zaproszone do uczestnictwa z uwagi na realizowaną tematykę 

obrad otrzymały link do zalogowania. Dodał również, że sesja jest transmitowana on-line, a 

więc obserwacja ze strony środków masowego przekazu i mieszkańców Miasta była 

zapewniona.  

 

Zdzisław Przełomiec powitał przybyłe osoby, których udział w obradach jest wymagalny: 

Czesława Renkiewicza – Prezydenta Miasta Suwałk, Romana Rynkowskiego – Zastępcę 

Prezydenta Miasta, Grzegorza Krysę – Zastępcę Prezydenta Miasta, Annę Cyran – Skarbnika 

Miasta, Mariusza Klimczyka – Sekretarza Miasta. Powitał również przedstawicieli prasy, 

radia i telewizji oraz internautów.  

 

Następnie powitał radnych Rady Miejskiej w Suwałkach i stwierdził, że na 23 radnych 

ustawowego składu Rady w obradach bierze udział 21 radnych, w związku z powyższym 

istniało wymagane quorum do podejmowania prawomocnych uchwał.  

Dodał, że o swojej nieobecności poinformowali: radna Anna Ruszewska oraz radny 

Stanisław Kulikowski.  

 

Następnie poinformował, że od 1 lipca 2023 r. zacznie obowiązywać Rozporządzenie 

Ministra Zdrowia z 14 czerwca 2023 r. w sprawie odwołania na terenie Rzeczypospolitej 

Polskiej stanu zagrożenia epidemiologicznego.  

 

Ad pkt. 2 

Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że porządek obrad został 

radnym podany przy zawiadomieniu o zwołaniu sesji.  

Radni nie zgłosili uwag, wobec czego przyjęty został następujący porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad. 

3. Przyjęcie Protokołu nr LVII/2023 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 31 maja 2023 r. 

4. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 31 maja 2023 roku.  

5. Wnioski i oświadczenia radnych. 

6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania Panu Janowi Chojnackiemu tytułu 

„Honorowy Obywatel Miasta Suwałk”. 

7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wzniesienia pomnika Aleksandry Piłsudskiej.  
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8. Informacja z działalności Parku Naukowo – Technologicznego Polska – Wschód  

w Suwałkach  Sp. z o.o. za rok 2022. 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia zasad rozliczania  

i obniżania tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycielom, w tym 

zajmującym stanowiska kierownicze oraz tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin 

zajęć niektórych nauczycieli.  

10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Regulaminu wynagradzania 

nauczycieli przedszkoli, szkół i placówek oświatowych, prowadzonych przez Miasto 

Suwałki.  

11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za korzystanie 

z wychowania przedszkolnego dzieci objętych wychowaniem przedszkolnym do końca 

roku szkolnego w roku kalendarzowym, w którym kończą 6 lat oraz warunków 

zwolnienia z tych opłat w przedszkolach publicznych prowadzonych przez Miasto 

Suwałki. 

12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia rozkładu godzin pracy aptek 

ogólnodostępnych na terenie Miasta Suwałki na 2023 rok. 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia trybu i sposobu powoływania  

oraz odwoływania członków Zespołu Interdyscyplinarnego do spraw Przeciwdziałania 

Przemocy Domowej w Mieście Suwałki.  

14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji na prace konserwatorskie, 

restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących 

się na terenie Miasta Suwałki. 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego południowo-zachodniego rejonu ul. Zastawie w 

Suwałkach. 

16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego północnego rejonu ul. Ogrodowej  

w Suwałkach.  

17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego zachodniego rejonu ulicy Bakałarzewskiej  

w Suwałkach.  

18. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego terenu ograniczonego ulicami Tadeusza 

Kościuszki, Gen. Józefa Dwernickiego, Teofila Noniewicza, a od południa fragmentem 

ulicy Muzycznej i działkami o nr 11505/1, 11505/5, 11505/6 w Suwałkach.    

19. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu ograniczonego ulicami Modrzewiową, Majora Stefana 

Buczyńskiego, Papieża Jana Pawła II i Karola Brzostowskiego w Suwałkach.  

20. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego rejonu ulicy Dąbrówka w Suwałkach. 

21. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia dworca autobusowego, którego 

właścicielem albo zarządcą jest Gmina Miasto Suwałki, udostępnionego przewoźnikom, 
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wykonującym regularne przewozy osób w publicznym transporcie zbiorowym oraz 

warunków i zasad korzystania z tego dworca. 

22. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia stawki opłat za korzystanie  

przez przewoźników z dworca autobusowego, którego właścicielem albo zarządcą jest 

Gmina Miasto Suwałki. 

23. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchylenia Uchwały nr LI/474/2010 Rady 

Miejskiej w Suwałkach z dnia 25 sierpnia 2010 r. w sprawie określenia zakresu i formy 

informacji o przebiegu wykonania za I półrocze budżetu Miasta Suwałk oraz określenia 

informacji o przebiegu wykonania planu finansowego samorządowych instytucji kultury.  

24. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Miasta  

na 2023 rok. 

25. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2023-2041. 

26. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie powołania Zespołu  

do zaopiniowania kandydatów na ławników.   

27. Przyjęcie Obwieszczenia Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 28 czerwca  

2023 r. w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego Statutu Miasta Suwałk.   

28. Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

Przerwa  

29. Stanowisko Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 28 czerwca 2023 r. w sprawie wsparcia 

rozwoju społeczno-gospodarczego Suwałk w kontekście publikowanych informacji  

o zagrożeniach występujących w Przesmyku Suwalskim.  

30. Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Ad pkt. 3 

Przyjęcie protokołu nr LVII/2023 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 31 maja  

2023 roku. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że zgodnie z § 46 

Statutu Miasta Suwałk protokół obrad z LVII/2023 sesji został sporządzony i wyłożony  

do wglądu radnym w Biurze Rady Miejskiej. Radni mogli zgłaszać poprawki lub uzupełnienia 

do protokołu nie później niż w dniu roboczym poprzedzającym sesję Rady Miejskiej, na 

której następuje przyjęcie protokołu, czyli w dniu 27 czerwca 2023 r.  

 

W wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili poprawek i uzupełnień,  

wobec powyższego protokół nr LVII/2023 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia  

31 maja 2023 r., został przyjęty. 

 

 

Ad pkt. 4 

Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 31 maja 2023 roku.  

– Informacja stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  
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Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że powyższą 

Informację wszyscy radni otrzymali w materiałach na sesję Rady Miejskiej. 

Uwag i pytań nie wniesiono, wobec czego Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk  

i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 31 maja 2023 roku, została 

przyjęta. 

 

Ad pkt. 5 

Wnioski i oświadczenia radnych. 

 

Kamil Lauryn powiedział o problemach zgłoszonych przez pracowników Ośrodka 

Rehabilitacji w Suwałkach, którzy proszą o wsparcie samorządu. Jak powiedział, NFZ nie 

wypłacił ośrodkowi ponad 2 mln zł. Obecnie pracownicy ośrodka mają nieopłacane składki 

ZUS, które zostały zawieszone i są opłacane w miarę możliwości. Dodatkowo została 

ograniczona liczba zabiegów, konsultacji, przyjmowanych pacjentów, jak również brakuje 

pieniędzy na wypłaty wynagrodzeń i zmniejszono załogę.  

Następnie powiedział, że Ośrodek wziął kredyt na zapewnienie wypłat dla pracowników. 

Podczas rozmowy z dyrektor Ośrodka radny został poinformowany, że zaległe środki z NFZ 

trafią na konto ośrodka za kilka miesięcy i że powiadomi pracowników o sytuacji.  

Kamil Lauryn, w imieniu pracowników i pacjentów, poprosił o interwencję u Marszałka 

Województwa w tej sprawie, ponieważ problemy w Ośrodku trwają już od 1,5 roku.  

 

Adam Ołowniuk zapytał o promocję Suwałki Blues Festival. Jak powiedział, dochodzą do 

niego sygnały od osób z Polski, które zawsze biorą udział w tym wydarzeniu, że w tym roku 

festiwal nie jest promowany i reklamowany tak, jak to było dotychczas.  

Następnie poruszył temat koszenia trawy w mieście m.in. w czasie suszy. Nawiązał również 

do skargi złożonej przez mieszkańców w tej sprawie. 

Kolejno zgłosił prośbę mieszkańców ul. Hamerszmita dotyczącą parkowania autokarów w 

tym miejscu oraz hałasu, jaki powodują włączone przez dłuższy czas silniki pojazdów. 

Poprosił, aby wyznaczyć inne miejsce na te cele.  

Na koniec radny zaapelował o interwencję i wypracowanie z dyrektorami szkół standardów 

doceniania osiągnięć uczniów, zarówno naukowych, jak i sportowych czy artystycznych. Jak 

zaznaczył, nie powinno być tak, że każda szkoła ma w tym względzie inne podejście.   

Podziękował również za podjęcie działań dotyczących parkingów przy ul. Franciszkańskiej. 

 

Marek Zborowski-Weychman podziękował za inicjatywę podwyżek dla nauczycieli i 

związany z tym projekt uchwały. W nawiązaniu do wypowiedzi A. Ołowniuka powiedział, że 

warto uzgodnić z dyrektorami szkół, aby nagradzać zarówno uczniów, jak i nauczycieli za ich 

osiągnięcia i wytężoną pracę popartą konkretnymi efektami. Zawnioskował do Prezydenta 

Miasta, aby ustanowić jednorazową nagrodę dla najlepszego maturzysty w mieście, o co 

prosił jeden z nauczycieli matematyki.   

Następnie pogratulował organizatorom imprezy Odlotowe Suwałki za wysoki poziom. 

Wyraził nadzieję, że przy wsparciu z budżetu miasta stanie się ona, obok Suwałki Blues 

Festival, drugą sztandarową miejską imprezą. 
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Zbigniew Roman De-Mezer przypomniał o problemie zalewania ulic Warszawskiej, 

Skierniewickiej, Raczkowskiej, Ułanów Grochowskich, Grunwaldzkiej. Jak powiedział, zdaje 

sobie sprawę, że od wielu lat są prowadzone działania m.in. zbiornik retencyjny  

przy ul. Krakowskiej, ale poprosił aby Prezydent wymienił co Miasto zrobiło do tej pory, co 

obecnie robi i co jest w stanie zrobić, żeby mieszkańcy miasta czuli się bezpiecznie podczas 

ulewnych deszczy.   

Następnie przypomniał, że w pewnym momencie trzeba było podjąć decyzję, czy Miasto 

remontuje ul. Franciszkańską czy Powstańców Wielkopolskich i wybór padł na tę pierwszą 

ulicę. Jak powiedział, w planach remontu ul. Powstańców Wielkopolskich było m.in. 

położenie rury odprowadzającej deszczówkę. Zapytał co dzieje się z planem wieloletnich 

inwestycji na drogach lokalnych, w którym jest ujętych wiele ulic czekających na remont.  Co 

jest możliwe do wykonania w tym roku, szczególnie jeśli chodzi o drogi, które nie mają 

jeszcze utwardzonej nawierzchni. Trzeba zastanowić się nad zdobyciem środków, aby ten 

program wieloletni nadal realizować.  

Kolejno wspomniał o skrzyżowaniu ulicy Leśnej z ulicą Krakowską w kontekście tego, że jest 

tam niebezpiecznie. Są stłuczki, problemy z wyjazdem. Poprosił Zarząd Dróg i Zieleni, aby 

jeszcze raz przeanalizować tamto skrzyżowanie i wprowadzić jakieś rozwiązania drogowe, 

które te problemy zniwelują.     

Na koniec powiedział, że Prezydent Miasta wydaje zarządzanie na temat wakacyjnej pracy 

przedszkoli i oddziałów przedszkolnych, które ukazuje się w lutym lub w marcu. Poprosił, 

aby sprawdzić czy nie ma przeszkód, żeby takie zarządzenie wydać w listopadzie z tego 

względu, że kodeks pracy mówi o tym, że plan urlopów określa się do końca grudnia, więc 

rodzice za późno dowiadują się o tym, kiedy przedszkola są zamknięte.  

 

Jacek Niedźwiedzki zapytał czy na skrzyżowaniu ul. Podhorskiego - Jana Pawła II jest 

możliwość  utworzenia podwójnego lewoskrętu.  

Następnie zapytał czy obiekty sportowe przy szkołach są dostępne w okresie wakacji dla 

młodzieży i dzieci o każdej porze dnia, ponieważ otrzymał sygnał, że są one otwarte tylko dla 

grup. Podkreślił, że obiekty są wybudowane dla mieszkańców i powinny być im 

udostępnione.  

Na koniec zapytał o temat drogi Suwałki-Białystok – czy ta droga jest w planach budowy do 

2030 r. i czy są jakieś informacje na ten temat.  

 

Jarosław Schabieński powiedział, że zwiększa się liczba alergików a podstawowym 

sposobem leczenia jest unikanie alergenów. Wiele osób jest uczulonych na kwitnące trawy i z 

tego punktu widzenia istotne jest regularne koszenie trawników.  

Następnie wspomniał, że do kalendarza obchodów miejskich został wprowadzony 14 

czerwca, czyli Narodowy Dzień Pamięci Ofiar Niemieckich Nazistowskich Obozów 

Koncentracyjnych i Obozów Zagłady. Wyraził nadzieję, że wymiar obchodów tego Dnia 

będzie rozszerzany, dzięki czemu pamięć o ofiarach obozów koncentracyjnych Suwałk będzie 

utrwalana.  

Przypomniał, że 12 lipca przypada Dzień Ofiar Obławy Augustowskiej. Poprosił, aby 

wprowadzić poprawki na tablicach, które znajdują się wokół ronda Ofiar Obławy 
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Augustowskiej, aby były one bardziej czytelne.  

Kolejno powiedział, że w tym roku mija setna rocznica urodzin Aleksandra Seredyńskiego. 

Podkreślił, że według niego należy zachować pamięć o tej postaci. W tym kontekście 

poprosił, aby przy rondzie im. A. Seredyńskiego w setną rocznicę urodzin, czyli 1 

października posadzić dąb, który będzie utrwaleniem pamięci o A. Seredyńskim, ale też o 

ruchu solidarnościowym. 

 

Karol Korneluk odniósł się do słów radnego Adama Ołowniuka dotyczących nagradzania 

uczniów za ich osiągnięcia przez szkoły. Powiedział, że nie może zgodzić się z tą opinią, 

ponieważ w szkole, do której uczęszcza jego dziecko są wręczane nagrody m.in. za wyniki w 

nauce, w sporcie, za pracę w wolontariacie, reprezentowanie szkoły na różnych 

uroczystościach itd. Zostało wręczonych bardzo dużo nagród i to nie tylko osobom, które 

mają dobre oceny, ale też osobom, które angażują się w różne aktywności.  

 

Wojciech Pająk zapytał, kiedy odbędzie się pierwsze spotkanie Komisji Rewitalizacji, która 

została powołana Zarządzeniem Prezydenta, ponieważ tematów związanych z rewitalizacją 

pojawia się coraz więcej.  

Następnie zapytał o program CUMULUS, czyli szkolnych budżetów partycypacyjnych – jak 

idą przygotowania do tego projektu i jego promocja w szkołach.  

Nawiązał również do tematu koszenia trawników i retencji, co trzeba ze sobą łączyć. Odniósł 

się również do tematu alergii. Jak powiedział, to koszenie uaktywnia roznoszenie się 

alergenów, więc lepszym rozwiązaniem jest ograniczanie koszenia. Wspomniał, że była już o 

tym mowa w zeszłym roku wraz z rekomendacjami Zarządu Dróg i Zieleni w tym temacie. 

Pytanie – jak Miasto może oddziaływać na innych zarządców terenów, żeby na ich terenach 

nie odbywało się koszenie.  

 

Bogdan Bezdziecki poruszył temat ruchu hulajnóg i rowerów na ul. Chłodnej, która jest 

typowym deptakiem i poruszają się tam często rodziny z dziećmi. Jak powiedział, jest to 

niebezpieczne dla pieszych, dlatego też poprosił o zwrócenie uwagi na ten problem.  

Następnie poruszył temat retencji, który będzie omawiany na posiedzeniu Komisji Ekologii, 

Kultury, Sportu i Turystyki w lipcu. 

Na koniec zaapelował o zdrowy rozsądek w temacie koszenia trawy i zaufanie fachowcom.  

 

Mariola Brygida Karpińska również odniosła się do tematu zieleni w mieście. Jak 

powiedziała warto tutaj zaufać specjalistom i zachować zdrowy rozsądek. Zwróciła przy tym 

uwagę, że Park Konstytucji jest zaniedbany, więc poprosiła o przywrócenie ładu i porządku, 

bo jest to wizytówka miasta.  

 

Adam Ołowniuk odniósł się do wypowiedzi dotyczącej nagradzania uczniów. Jak 

powiedział, praktyk o których mówił Karol Korneluk, nie ma wszędzie i chodzi o to, żeby 

wypracować jednakowe standardy dla wszystkich, aby uczniowie byli doceniani w ten sam 

sposób i by motywacja do aktywności utrzymywała się.  

 

Jarosław Schabieński odniósł się do wypowiedzi Wojciecha Pająka w kwestii koszenia 
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trawy. Jak powiedział, według specjalistów alergicy nie powinni kosić trawników i 

przebywać w pobliżu skoszonych trawników. Dodał, że jednak pylenie jest o wiele bardziej 

szkodliwe i trwa dłużej, dlatego koszenie jest ważne zanim dojdzie do pylenia. 

 

Kamil Klimek powiedział, że w sprawie koszenia traw wpłynęła skarga, którą zajmuje się 

obecnie Komisja Skarg, Wniosków i Petycji. Zaprosił wszystkie zainteresowane tym tematem 

osoby do udziału w posiedzeniu tejże Komisji. 

Następnie powiedział, że rozpoczęły się wakacje a miejsc zorganizowanych przez Miasto, 

gdzie dzieci i młodzież może spędzić czas jest niewiele. Poprosił, aby jeśli jest to możliwe, w 

przyszłym roku również szkoły podjęły taką aktywność, bo jest to bardzo potrzebne.  

Podziękował również za interwencje w sprawie terenów zielonych na os. Sobola Biel, której 

efekty są już widoczne, bo teren jest porządkowany.  

 

Jarosław Józef Kowalewski poruszył temat odcinka ulicy Jagiełły pomiędzy ulicą 

Grunwaldzką a ulicą Filipowską. Jak powiedział, z informacji uzyskanych z Zarządu Dróg i 

Zieleni wynika, że ma tam zostać wybudowany chodnik ze względu na duży ruch uliczny. 

Zapytał czy ten plan doczeka się realizacji.  

Następnie powiedział o terenach pomiędzy ulicą Grunwaldzką i Traktorzystów, które są w 

części podmokłe, z dużą ilością drzew. Zapytał czy można zamontować tam budki lęgowe dla 

jerzyków i nietoperzy, co byłoby z pożytkiem dla mieszkańców tych okolic.   

 

 

Ad pkt. 6 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania Panu Janowi Chojnackiemu tytułu 

„Honorowy Obywatel Miasta Suwałk”. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że z wnioskiem o 

przyznanie tytułu „Honorowy Obywatel Miasta Suwałk” Panu Janowi Chojnackiemu zwrócił 

się Pan Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk. Dodał, że wniosek ten został 

pozytywnie zaopiniowany przez Kapitułę Wyróżnień Miasta Suwałk na posiedzeniu, które 

miało miejsce w dniu 16 stycznia 2023 r.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/756/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 
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z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie nadania Panu Janowi Chojnackiemu  

tytułu „Honorowy Obywatel Miasta Suwałk”. 

– stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Ad pkt. 7 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wzniesienia pomnika Aleksandry Piłsudskiej.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że z propozycją 

budowy pomnika zwrócił się do Rady Miejskiej w Suwałkach Związek Piłsudczyków 

Rzeczypospolitej Polskiej Oddział Ziemi Suwalskiej. W dniu 20 marca 2023 r. powstał i 

rozpoczął pracę Społeczny Komitet Budowy Pomnika Aleksandry Piłsudskiej, który jako 

inwestor będzie odpowiedzialny za realizację projektu. Wspomniał, że od grudnia ub. roku 

kilkukrotnie korespondował zarówno ze Związkiem Piłsudczyków, jak i z Komitetem. Nad 

sprawą pracowały 3 komisje. Odbyły się również spotkania z Piłsudczykami z udziałem 

radnych i Prezydenta Miasta. 

Jak powiedział podczas opiniowania projektu uchwały na posiedzeniu Komisji Ekologii, 

Kultury, Sportu i Turystyki w dniu 28 czerwca 2023 r. członkowie Komisji przegłosowali 

projekt uchwały, jednak z inną lokalizacją niż podana w materiałach sesyjnych. Jak 

wytłumaczył, zmiana ta wniesiona w trybie inicjatyw uchwałodawczych zostanie poddana 

pod głosowanie a w przypadku uzyskania poparcia pod głosowanie zostanie poddany 

zmieniony projekt uchwały.    

Zapowiedział, że opinie komisji, które zostaną odczytane różnią się, jeśli chodzi o treść 

projektu uchwały. 

 
Bogdan Bezdziecki – przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  

 

Następnie Bogdan Bezdziecki zwrócił się w imieniu Komisji z wnioskiem o wprowadzenie 

zmian do treści uchwały – §2  otrzymuje brzmienie „Lokalizację pomnika wskazuje się  

na działce stanowiącej własność Miasta Suwałk nr geod. 11369 – w pasie drogowym  

ul. Ks. Kazimierza Hamerszmita, obok parkingu zlokalizowanego naprzeciwko I Liceum 

Ogólnokształcącego im. Marii Konopnickiej.” W uzasadnieniu , przedostatni akapit 

otrzymuje brzmienie: „Przygotowanie i wzniesienie pomnika zostanie sfinansowane ze 

środków pozabudżetowych pochodzących z dotacji i zbiórki publicznej. Przygotowanie i 

zagospodarowanie otoczenia pomnika zostanie wykonane przez zarząd Dróg i Zieleni w 

Suwałkach. Szacunkowy koszt tego zagospodarowania określa się na kwotę ok. 15 0-00 zł. W 

przypadku konieczności poniesienia większych nakładów na przygotowanie i 

zagospodarowanie otoczenia pomnika, brakujące środki finansowe zostaną pokryte przez 

inwestora czyli Społeczny Komitet Budowy.” 

 

Wytłumaczył, że wprowadzone zmiany są wynikiem rozmów z grupą radnych, która nie 

akceptowała lokalizacji wskazanej w pierwotnym projekcie uchwały, czyli przy SP nr 2. 

Dodał, że lokalizacji tej nie akceptował również Społeczny Komitet Budowy Pomnika ani 

Związek Piłsudczyków, który podtrzymuje swoje stanowisko, aby pomnik powstał na rogu ul. 
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Mickiewicza i Hamerszmita. Dodał, że wiele osób nie zgadza się z propozycją zespołu 

architektonicznego, który wskazał lokalizację pomnika przy SP nr 2 argumentując to tym, że 

pomnik nie będzie tam odpowiednio wyeksponowany. Jeśli chodzi o lokalizację przy ul. 

Hamerszmita i Mickiewicza, wskazano na wysokie koszty, jednak – jak powiedział Bogdan 

Bezdziecki – Komitet zobowiązał się je pokryć powyżej kwoty wskazanej w uzasadnieniu. 

Dodał, że w tym miejscu pomnik będzie lepiej widoczny i każdy będzie miał do niego dostęp. 

Poprosił, aby wziąć te argumenty pod uwagę podczas głosowania.  

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji. Zaznaczył, że Komisja głosowała nad projektem uchwały z 

lokalizacją wskazaną przy SP nr 2 – opinia stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczy Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

komisji. Zaznaczył, że Komisja głosowała nad projektem uchwały z lokalizacją wskazaną 

przy SP nr 2 – opinia stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Marek Zborowski-Weychman złożył wniosek o kilkuminutową przerwę w celu 

przygotowania projektu uchwały wraz z poprawkami, aby każdy mógł się z nią zapoznać 

przed głosowaniem.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej ogłosił 10-minutową przerwę.  

 

Po zakończeniu przerwy Bogdan Bezdziecki – Przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, 

Sportu i Turystyki poprosił o przyjęcie poprawki do projektu uchwały w §2 w brzmieniu 

„Lokalizację pomnika wskazuje się na działce stanowiącej własność Miasta Suwałk nr geod. 

11369 - w pasie drogowym ulicy Ks. Kazimierza Aleksandra Hamerszmita obok parkingu 

zlokalizowanego naprzeciwko I Liceum Ogólnokształcącego im. Marii Konopnickiej w 

Suwałkach.”  

 

Jacek Niedźwiedzki powiedział, że Komisja złożona ze specjalistów stwierdziła, że spośród 

kilku wskazanych lokalizacji zarekomendowała tę przy SP nr 2 argumentując ten wybór oraz 

wskazując powody, dla których wybór nie padł na pozostałe lokalizacje. Dodał również, że 

Komisja zarekomendowała także dopracowanie projektu pomnika Aleksandry Piłsudskiej.   

Jacek Niedźwiedzki zaznaczył, że nie popiera poprawek wniesionych do projektu uchwały.  

 

Wojciech Pająk powiedział, że było wiele spotkań na temat budowy pomnika, jednoznacznie 

na temat lokalizacji wypowiedziała się również Komisja Architektów, więc ma podobne 

odczucia, jak przedmówca. Mimo wszystko powiedział, że trzeba zrobić wszystko, aby ten 

pomnik w końcu powstał, więc poprze projekt uchwały.  

 

Jacek Juszkiewicz powiedział, że Komisja Architektoniczna nie wykluczyła żadnej 

lokalizacji, ale złożyła pewną rekomendację, która nie jest wiążąca dla Rady Miejskiej. 

Argumentami przeciwko innym lokalizacjom są głównie wyższe koszty, jednak tutaj Komitet 

zobowiązał się je pokryć.  
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Tadeusz Czerwiecki odniósł się do argumentu, że część miejsc parkingowych będzie musiała 

być zlikwidowana, aby mógł powstać pomnik. Jak powiedział, są to miejsca płatne, które i tak 

przez większość czasu nie są zajęte. Zaznaczył również, że według niego dla takiej osoby, jak 

Aleksandra Piłsudska należy się bardzo reprezentacyjne miejsce a szkoła podstawowa – jak 

powiedział – takim miejscem według niego nie jest.   

 

Karol Korneluk powiedział, że nikt na sali obrad nie neguje pomysłu, aby powstał pomnik 

Aleksandry Piłsudskiej a jedyne kontrowersje wzbudza lokalizacja. Przywołał koszty 

związane z poszczególnymi lokalizacjami, o czym była mowa podczas posiedzenia Komisji 

Strategii i Rozwoju Gospodarczego i Komisji Finansowo-Budżetowej. Następnie zapytał, na 

jakim etapie jest budowa tego pomnika, ponieważ Komisja Architektoniczna 

zarekomendowała Komitetowi dopracowanie wizerunku A. Piłsudskiej, więc pytanie, czy te 

sugestie zostaną wzięte pod uwagę.  

 

Marek Zborowski-Weychman powiedział, że należy uhonorować A. Piłsudską za jej 

zasługi, a jeżeli znalazł się ktoś, kto chce się tym zająć, to Rada Miejska powinna zrobić 

wszystko, aby ten pomnik powstał. Podobnie, jak przedmówca powiedział, że nikt nie ma 

wątpliwości, że pomnik ma powstać, a problemem jest jedynie jego usytuowanie. Jak 

zaznaczył, każda ze wskazanych lokalizacji ma wady i zalety.   

 

Jacek Niedźwiedzki zwrócił uwagę, że koszty tej nowej lokalizacji są zbyt wysokie. 

 

Wojciech Pająk powiedział, że dobrym zwieńczeniem dzieła A. Piłsudskiej byłoby 

ustanowienie nagrody dla psychologów i pedagogów szkolnych za wsparcie dzieci w ich 

problemach ze zdrowiem psychicznym. W tym kontekście zrozumiała jest troska 

przedmówcy o pieniądze.   

 

Bogdan Bezdziecki odniósł się do pytań, które zadali radni. Jeśli chodzi o etap budowy 

pomnika powiedział, że do momentu podjęcia uchwały Komitet nie powinien podejmować 

żadnych czynności związanych ze zbiórką publiczną, pozyskiwaniem środków od sponsorów, 

ponieważ nie ma pewności, że uchwała zostanie podjęta. 

Jeśli chodzi o dopracowanie wizerunku A. Piłsudskiej powiedział, że podejrzewa, iż będzie 

on jeszcze podlegał pewnym korektom.  Dodał przy tym, że Komisja Architektoniczna nie 

podała żadnych konkretów dotyczących poprawy wyglądu postaci. Jeśli korekty zostaną 

wprowadzone wówczas będą one przedstawione radnym.  

Na koniec powiedział, że rok 2023 jest ustanowiony przez Sejm Rokiem Aleksandry 

Piłsudskiej i jeśli uda się dzięki temu pozyskać jakieś środki z Ministerstwa Kultury to będzie 

to dobra wiadomość.   

 

Zbigniew Roman De-Mezer powiedział, że nad wizerunkiem A. Piłsudskiej trzeba się 

pochylić, aby nie było sytuacji, jak w przypadku muralu na SP nr 2, gdzie mieszkańcy 

krytykują to, jak przedstawiona została A. Piłsudska. A jak powiedział, krytykują władze 

miasta a nie wykonawcę obrazu.  
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Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta powiedział, że to nie pierwszy pomnik, który 

powstaje w mieście, jednak do tej pory odbywało się to w inny sposób, ponieważ Miasto 

angażowało artystę, który tworzył projekt lub odbywał się konkurs.  

Dodał, że pomnik A. Piłsudskiej ma być pomnikiem dumy i dobrze by było, aby osoba, która 

będzie go tworzyła zastanowiła się czy tak ma wyglądać ten pomnik biorąc pod uwagę 

sugestie urbanistów, architektów. Zwrócił też uwagę na otoczenie pomnika tej postaci. Jak 

powiedział, powinno być to otoczenie nawiązujące do tej postaci a nie – jak powiedział – 

pomiędzy samochodami na parkingu. Dodał, że A. Piłsudska zasługuje na lepsze otoczenie  a 

miejsce, gdzie stanie pomnik powinno odpowiednio wyglądać. Dodał, że w projekcie 

uchwały jest zapis, że wykonawcą uchwały jest Prezydent Miasta, więc trzeba będzie 

podpisać umowę ze Związkiem Piłsudczyków RP i ustalić kwestie związane z finansowaniem 

i wykonaniem pomnika.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad poprawkami Komisji 

Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki.  

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 13 radnych; „przeciw” – 4 radnych; 

„wstrzymał się od głosu” – 4 radnych) poprawki, zostały przyjęte. 

 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 19 radnych; „przeciw” – 1 radny; 

„wstrzymał się od głosu” – 1 radny) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/757/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie wzniesienia pomnika Aleksandry Piłsudskiej. 

– stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Ad pkt. 8 

Informacja z działalności Parku Naukowo – Technologicznego Polska – Wschód  

w Suwałkach  Sp. z o.o. za rok 2022. 

– Informacja stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że  Komisja Strategii i 

Rozwoju Gospodarczego w dniu 22 czerwca br. oraz Komisja Finansowo – Budżetowa w dniu 22 

czerwca 2023 r. przyjęły powyższą Informację. 

 

Marek Zborowski-Weychman zapytał o perspektywę rozwoju Parku Naukowo-

Technologicznego m.in. czy jest szansa, aby pobudzić dzięki Parkowi gospodarkę w mieście i 

poziom przedsiębiorczości.  
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Dariusz Bogdan – Prezes Parku Naukowo-Technologicznego przedstawił pokrótce 

informacje dotyczące finansów Parku, jego aktywności i prowadzonych przez niego 

projektów.  

Dodał, że ostatni czas był dla Parku bardzo dobry, natomiast rok 2023 r. zapowiada się o 

wiele gorzej, bo Suwałki znalazły się, według niego w poważnym kryzysie i bez wsparcia 

firmy będą miały poważne kłopoty. 

Powiedział, że według niego trzeba skupić się na młodych ludziach, ich rozwoju. 

Podkreślił, że Park stara się wchodzić we wszystkie możliwe aspekty, które dają szansę 

rozwojową ponad polityką oraz że Park adresuje swoje działania przede wszystkim do małych 

i średnich firm.  

 

Radni nie mieli uwag do przedłożonego materiału wobec czego Informacja z działalności 

Parku Naukowo – Technologicznego Polska – Wschód w Suwałkach  Sp. z o.o. za rok 2022, 

została przyjęta. 

 

Ad pkt. 9 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia zasad rozliczania  

i obniżania tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycielom, w tym 

zajmującym stanowiska kierownicze oraz tygodniowego obowiązkowego wymiaru 

godzin zajęć niektórych nauczycieli.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Jarosław Schabieński – wiceprzewodniczący Komisji Oświaty i Wychowania  przedstawił 

opinię komisji. – opinia stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/758/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie określenia zasad rozliczania  

i obniżania tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycielom,  

w tym zajmującym stanowiska kierownicze oraz tygodniowego obowiązkowego 

wymiaru godzin zajęć niektórych nauczycieli. 

– stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Ad pkt. 10 
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Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Regulaminu wynagradzania 

nauczycieli przedszkoli, szkół i placówek oświatowych, prowadzonych przez Miasto 

Suwałki.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

Jarosław Schabieński – wiceprzewodniczący Komisji Oświaty i Wychowania  przedstawił 

opinię komisji. – opinia stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczy Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Mariola Brygida Karpińska podziękowała w imieniu nauczycieli za wprowadzenie 

podwyżek i zwrócenie uwagi na potrzeby tej grupy zawodowej.  Powiedziała również, że 

Regulamin jest bardzo dobrze dopracowany i zadbano o każdy szczegół, co jest bardzo 

ważne.  

 

Marek Zborowski-Weychman podziękował za podwyżki dodatków motywacyjnych i 

zaapelował do dyrektorów wszystkich szkół, żeby stosowali te dodatki rzeczywiście w sposób 

motywacyjny. Następnie podziękował za podwyżkę dodatków motywacyjnych i funkcyjnych 

dla dyrektorów i powiedział, że jest to krok w dobrą stronę. Wyraził nadzieję, że w dalszym 

ciągu będą trwały prace w tym zakresie.  

 

Jarosław Schabieński przywołał dane dotyczące wydatków Miasta na oświatę. Powiedział, 

że proponowane w uchwale podwyżki jest to krok w dobrym kierunku, jednak to stanowczo 

za mało. Jak zaznaczył, w jego opinii wydatki na oświatę, a zwłaszcza na płace, powinny 

rosnąć zdecydowanie szybciej. Zwrócił również uwagę na to, że wzrost dodatków dla 

dyrektorów szkół, gdzie są duże widełki sprawia, że spełniają funkcję nie dodatku 

funkcyjnego, ale motywacyjnego.  

 

Mariola Brygida Karpińska powiedziała, że nie jest łatwo znaleźć duże środki finansowe na 

oświatę i trzeba docenić to, że te pieniądze się znalazły.  Jeśli chodzi o widełki powiedziała, 

że to bardzo dobrze, ponieważ część dyrektorów ma w szkole bardzo dużo oddziałów i oni 

jeśli nie mają zastępców wykonują ogromną pracę, za co powinni otrzymywać godne 

wynagrodzenie.  

 

Roman Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta odniósł się do wypowiedzi radnego 

Jarosława Schabieńskiego. Jak powiedział, przywoływane dane finansowe nie są aktualne a 

dotyczą wydatków sprzed reformy oświaty, więc trzeba do nich podejść ostrożnie.  

Jeśli chodzi o dane statystyczne przywołał dane Najwyższej Izby Kontroli, gdzie wyraźnie 

widać, jak to jest z zaangażowaniem środków samorządowych na oświatę.    

 
Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 
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W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/759/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie przyjęcia Regulaminu wynagradzania nauczycieli przedszkoli, szkół i 

placówek oświatowych, prowadzonych przez Miasto Suwałki. 

– stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 
Ad pkt. 11 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za korzystanie 

z wychowania przedszkolnego dzieci objętych wychowaniem przedszkolnym do końca 

roku szkolnego w roku kalendarzowym, w którym kończą 6 lat oraz warunków 

zwolnienia z tych opłat w przedszkolach publicznych prowadzonych przez Miasto 

Suwałki. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Jarosław Schabieński – wiceprzewodniczący Komisji Oświaty i Wychowania  przedstawił 

opinię komisji. – opinia stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 
 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/760/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie ustalenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego dzieci 

objętych wychowaniem przedszkolnym do końca roku szkolnego w roku 

kalendarzowym, w którym kończą 6 lat oraz warunków zwolnienia z tych opłat 

w przedszkolach publicznych prowadzonych przez Miasto Suwałki. 

– stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Ad pkt. 12 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia rozkładu godzin pracy aptek 

ogólnodostępnych na terenie Miasta Suwałki na 2023 rok. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 
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wniosek stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady powiedział, że punkt ten jest wynikiem bardzo 

wielu rozmów z udziałem radnych, Prezydenta Miasta, Rady Aptekarskiej, przedsiębiorców z 

branży aptekarskiej oraz jest to skutek analiz prawnych w tym zakresie.  

Powiedział, że w obradach bierze udział Jarosław Mateuszuk – Wiceprezes Okręgowej Rady 

Aptekarskiej. W obradach bierze również udział właściciel jednej z suwalskich aptek. Jak 

powiedział, panowie zgłosili chęć zabrania głosu, wobec czego zostanie on im udzielony.  

 

Jarosław Mateuszuk – Wiceprezes Okręgowej Rady Aptekarskiej w Białymstoku 

powiedział, że w Suwałkach obowiązuje uchwała z 25 maja 2016 r. w sprawie ustalenia 

rozkładu godzin pracy aptek w mieście Suwałki, która mówi, że w Suwałkach przy ul. 

Szpitalnej 60 jest apteka całodobowa. Jak powiedział, podmiot prowadzący aptekę nie 

realizuje uchwały. Następnie powiedział, że obowiązuje umowa dzierżawy na pomieszczenia 

tej apteki, w której podmiot ją prowadzący zobowiązuje się do prowadzenia apteki 

całodobowej, więc – jak zaznaczył – nie jest tu dotrzymany warunek umowy dzierżawy.  

Następnie powiedział, że urzędowy rejestr aptek określa warunki zezwolenia, czyli warunki 

prowadzenia apteki. Jak zaznaczył, w tym rejestrze na dzień dzisiejszy apteka przy ul. 

Szpitalnej 60 jest apteką całodobową. Dodał, że apteka nie wywiązuje się z umowy. 

Dodatkowo obowiązuje umowa z Narodowym Funduszem Zdrowia w sprawie refundacji 

leków przez całą dobę i apteka tego obowiązku nie wykonuje. Jak powiedział, są to fakty, 

które mają umocowanie prawne. Powiedział, że wpłynęło pismo od Wojewódzkiego 

Inspektora Farmaceutycznego, które mówi, że apteka nie dokonała zmiany w rejestrze aptek 

w zakresie godzin pracy. 

Jak powiedział, według niego należy zdyscyplinować podmiot prowadzący aptekę do tego, 

żeby wykonywał swoje zadania, do których się zobowiązał, czyli m.in. prowadzenia apteki 

całodobowej. Zaproponował, aby radni nie głosowali w sprawie tejże uchwały, wzięli udział 

w spotkaniu z farmaceutami, Wojewódzkim Inspektorem Farmaceutycznym.  

Podkreślił, że podejmując uchwałę radni przyznają, że apteka nie wypełniała obowiązku 

dostępności do usług farmaceutycznych a jest to obligatoryjna przesłanka do cofnięcia 

zezwolenia dla tej apteki. Poprosił, aby przemyśleć jeszcze tę sprawę.  

Na koniec dodał, że w lipcu br. w Sejmie jest zaplanowane procedowanie tzw. projektu dużej 

nowelizacji ustawy refundacyjnej, gdzie jest m.in. sprawa dyżurów, która ma zostać 

uregulowana.   

 

Jacek Niedźwiedzki poprosił o wypowiedź mec. Pawła Michalskiego  w sprawie 

ewentualnego dyscyplinowania apteki. Powiedział, że uchwałą nałoży się dyżurowanie na 

wszystkie apteki a jest jedna apteka, która powinna wypełniać ten obowiązek prowadzenia 

apteki całodobowej.  

 



17 
 

mec. Paweł Michalski z Obsługi Prawnej UM powiedział, że zgodnie z ustawą Wojewódzki 

Inspektor Farmaceutyczny może, ale nie musi, cofnąć zezwolenie jeżeli apteka nie zaspokaja 

w sposób uporczywy potrzeb ludności w zakresie wydawania produktów leczniczych.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk powiedział, że w roku 2016, kiedy Rada 

Miejska podejmowała wspomnianą uchwałę, to stan formalno-prawny pozwalał na to, żeby 

Szpital Wojewódzki prowadził aptekę, natomiast później na skutek zmiany przepisów już 

tego robić nie mógł. W wyniku tych zmian aptekę zaczął prowadzić prywatny podmiot. 

Dodał, że kiedy nastąpiła pandemia koronawirusa i zaczęły obowiązywać różne obostrzenia, 

dyżur nocny został zamieniony na dyżur telefoniczny. Podkreślił, że radni Rady Miejskiej 

kilkukrotnie sygnalizowali problem nieczynnej apteki w porze nocnej prosząc, aby tę sprawę 

uporządkować.  

Jeśli mowa o realizacji obligatoryjnych zadań wynikających z uchwały Rady Miejskiej to 

słychać było głosy ze strony właścicieli aptek, że nawet jeśli uchwała zostanie podjęta, to i tak 

apteki nie będą dyżurowały. Podkreślił, że według niego należy podjąć tę uchwałę, w której 

dyżury są przygotowane tylko do końca bieżącego roku, mając na uwadze, że sprawę będzie 

procedował Sejm.  

Wspomniał też o propozycji radnych, aby aptekę całodobową prowadził podmiot, który 

wynajmuje lokal od Miasta i obniżyć mu za to czynsz. Takiego rozwiązania nie 

zaakceptowała jednak właścicielka wspomnianej apteki. Dodał, że Komisja Rady Miejskiej 

zobowiązała Prezydenta do przygotowania projektu uchwały wraz z grafikiem dyżurów aptek, 

co też zostało uczynione i przedłożone Radzie Miejskiej.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej przypomniał, że radni składali 

interpelacje, wnioski oraz oświadczenia w ww. sprawie. Dodał, że 23 grudnia 2020 r. Rada 

Miejska przyjęła Stanowisko w sprawie przyspieszenia prac nad zmianami przepisów w 

zakresie prowadzenia dyżurów aptek.  

 

Tadeusz Czerwiecki powiedział, że zgadza się z opinią Prezesa Okręgowej Izby 

Aptekarskiej. Dodał, że chciałby wnieść kilka uwag do projektu uchwały. Z treści uchwały 

wynika, że dyżur w nocy z soboty na niedzielę będzie dotyczył tylko czterech aptek. 

Zaproponował, aby w załącznikach do tej uchwały zmienić kolejność dyżurowania aptek tak, 

aby podział dyżurów był bardziej sprawiedliwy.  

 

mec. Paweł Michalski powiedział, że nie oceniając merytorycznie wniosku radnego 

Tadeusza Czerwieckiego, chce zwrócić uwagę, że pojedynczemu radnemu nie przysługuje 

prawo inicjatywy uchwałodawczej a wniosek o zmianę uchwały może pochodzić od ¼ składu 

rady, od przewodniczącego rady, od prezydenta, komisji rady lub klubu radnych.  

 

Zbigniew Roman De-Mezer odwołał się do faktów przywołanych przez Jarosława 

Mateuszuka – Wiceprezesa Okręgowej Rady Aptekarskiej. Poprosił, aby przepisów nie 

cytować wybiórczo. Następnie dodał, że jeśli Rada Miejska podejmie akt prawa miejscowego, 

który likwiduje poprzedni akt prawa miejscowego, to nie ma już racji bytu to, co zostało 

powiedziane, że będzie się można odwoływać do tego prawa miejscowego. Następnie 
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powiedział, że apteka przy ul. Kawaleryjskiej w Suwałkach nie funkcjonuje od kilku lat a 

szyld jeszcze niedawno wisiał. Poprosił, aby pilnować takich rzeczy i nie wprowadzać 

mieszkańców w błąd.  

 

Wojciech Pająk powiedział, że radni występują w imieniu prawie 70 tys. mieszkańców i jest 

to interes publiczny a nie zła wola radnych. Dodał, że niemal 70 tys. mieszkańców nie ma 

dostępu do leków w porze nocnej a radni chcą w granicach prawa ten dostęp umożliwić.  

Jacek Juszkiewicz odniósł się do wniosku zgłoszonego przez radnego Tadeusza 

Czerwieckiego. Jak powiedział, jeżeli będą uwagi co do dyżurów, wówczas będzie można 

wprowadzić odpowiednią korektę harmonogramu a na razie nie ma potrzeby, aby projekt 

uchwały wycofywać.    

 

Karol Korneluk powiedział, że harmonogram będzie obowiązywał od  1 sierpnia, więc jest 

jeszcze czas, aby wprowadzić zmiany o których mówił radny Tadeusz Czerwiecki. Dodał, że 

jest za tym, aby tę uchwałę podjąć a później ewentualnie wprowadzić korektę do załącznika. 

 

Jarosław Mateuszuk – Wiceprezes Okręgowej Rady Aptekarskiej w Białymstoku 

powiedział, że nie usłyszał wyjaśnienia, dlaczego radni nie dbali o mieszkańców rok czy dwa 

lata temu, kiedy były skargi.  

Jeśli chodzi o szyldy na aptekach nie kontroluje tego Rada Aptekarska. W rejestrze aptek są 

wszystkie apteki, zarówno te, które kiedyś funkcjonowały, te które funkcjonują i te, które 

mają zawieszoną działalność. Jest to uwaga do Wojewódzkiego Inspektora 

Farmaceutycznego. Odwołał się również do grafiku dyżurów.  

 

Kamil Lauryn powiedział, że w 2016 r. Rada Miejska podjęła decyzję, że w Suwałkach 

będzie dyżurowała jedna apteka całodobowa ze względu na to, że apteki nie respektowały 

dyżurów. Zapytał, gdzie wtedy była Rad Aptekarska, do której trafiały skargi mieszkańców w 

tym zakresie. Teraz, jak powiedział, radni muszą zadbać o to, żeby te dyżury aptek były.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych; „przeciw” – 1 radny) 

uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/761/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie określenia rozkładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych  

na terenie Miasta Suwałki na 2023 rok 

– stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Ad pkt. 13 
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Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia trybu i sposobu powoływania oraz 

odwoływania członków Zespołu Interdyscyplinarnego do spraw Przeciwdziałania 

Przemocy Domowej w Mieście Suwałki.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/762/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie ustalenia trybu i sposobu powoływania oraz odwoływania  

członków Zespołu Interdyscyplinarnego do spraw Przeciwdziałania  

Przemocy Domowej w Mieście Suwałki. 

– stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Ad pkt. 14 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji na prace konserwatorskie, 

restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, 

znajdujących się na terenie Miasta Suwałki. 

 
Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczy Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 17 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/763/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 
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w sprawie udzielenia dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie  

i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru,  

znajdujących się na terenie Miasta Suwałki. 

– stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

Ad pkt. 15 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego południowo-zachodniego rejonu ul. Zastawie w 

Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 15 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/764/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego południowo-zachodniego rejonu ul. Zastawie w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Ad pkt. 16 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego północnego rejonu ul. Ogrodowej w 

Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 16 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/765/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 
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w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego północnego rejonu ul. Ogrodowej w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej ogłosił 10-minutową przerwę.  

 

 

Ad pkt. 17 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego zachodniego rejonu ulicy Bakałarzewskiej w 

Suwałkach.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 16 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/766/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego zachodniego rejonu ulicy Bakałarzewskiej w Suwałkach.  

– stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Ad pkt. 18 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego terenu ograniczonego ulicami Tadeusza 

Kościuszki, Gen. Józefa Dwernickiego, Teofila Noniewicza, a od południa fragmentem 

ulicy Muzycznej i działkami o nr 11505/1, 11505/5, 11505/6 w Suwałkach.    

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 
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W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/767/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu ograniczonego ulicami Tadeusza Kościuszki, Gen. Józefa 

Dwernickiego, Teofila Noniewicza, a od południa fragmentem ulicy Muzycznej i 

działkami o nr 11505/1, 11505/5, 11505/6 w Suwałkach.    

– stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 19 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu ograniczonego ulicami Modrzewiową, Majora Stefana 

Buczyńskiego, Papieża Jana Pawła II i Karola Brzostowskiego w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 17 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/768/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu ograniczonego 

ulicami Modrzewiową, Majora Stefana Buczyńskiego, Papieża Jana Pawła II  

i Karola Brzostowskiego w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Ad pkt. 20  

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego rejonu ulicy Dąbrówka w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 
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Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych) uchwała, została przyjęta. 

UCHWAŁA nr LVIII/769/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego  

rejonu ulicy Dąbrówka w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Ad pkt. 21 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia dworca autobusowego, którego 

właścicielem albo zarządcą jest Gmina Miasto Suwałki, udostępnionego przewoźnikom, 

wykonującym regularne przewozy osób w publicznym transporcie zbiorowym oraz 

warunków i zasad korzystania z tego dworca. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 16 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/770/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie określenia dworca autobusowego, którego właścicielem  

albo zarządcą jest Gmina Miasto Suwałki, udostępnionego przewoźnikom, 

wykonującym regularne przewozy osób w publicznym transporcie zbiorowym  

oraz warunków i zasad korzystania z tego dworca. 

– stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Ad pkt. 22 
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Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia stawki opłat za korzystanie przez 

przewoźników z dworca autobusowego, którego właścicielem albo zarządcą jest Gmina 

Miasto Suwałki. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

wniosek stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 16 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/771/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie ustalenia stawki opłat za korzystanie przez przewoźników z dworca 

autobusowego, którego właścicielem albo zarządcą jest Gmina Miasto Suwałki. 

– stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Ad pkt. 23 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchylenia Uchwały nr LI/474/2010 Rady 

Miejskiej w Suwałkach z dnia 25 sierpnia 2010 r. w sprawie określenia zakresu i formy 

informacji o przebiegu wykonania za I półrocze budżetu Miasta Suwałk oraz określenia 

informacji o przebiegu wykonania planu finansowego samorządowych instytucji 

kultury.  

 

Anna Cyran – Skarbnik Miasta przedstawiła wniosek o podjęcie uchwały – wniosek stanowi 

załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/772/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 
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w sprawie uchylenia Uchwały nr LI/474/2010 Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 25 

sierpnia 2010 r. w sprawie określenia zakresu i formy informacji o przebiegu wykonania 

za I półrocze budżetu Miasta Suwałk oraz określenia informacji o przebiegu wykonania 

planu finansowego samorządowych instytucji kultury. 

– stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Ad pkt. 24 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Miasta na 2023 rok. 

 

Anna Cyran – Skarbnik Miasta przedstawiła wniosek o podjęcie uchwały – wniosek stanowi 

załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 16 radnych; „przeciw” – 4 radnych) 

uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/772/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie zmian w budżecie Miasta na 2023 rok. 

– stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Ad pkt. 25 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2023-2041. 

 

Anna Cyran – Skarbnik Miasta przedstawiła wniosek o podjęcie uchwały – wniosek stanowi 

załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 14 radnych; „przeciw” – 6 radnych) 

uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/773/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 
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w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej  

Miasta Suwałki na lata 2023-2041. 

– stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Ad pkt. 26 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie powołania Zespołu do zaopiniowania 

kandydatów na ławników.   

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że na podstawie art. 

18 ust. 2 pkt. 15 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym oraz art. 163 § 2 

ustawy z dnia 27 lipca 2001 r. Prawo o ustroju sądów powszechnych, w związku z procesem 

wyboru ławników przez Radę Miejską w Suwałkach na kadencję od 2024 do 2027 roku Rada 

zobowiązana jest do powołania zespołu do zaopiniowania kandydatów na ławników do Sądu 

Okręgowego i Sądu Rejonowego w Suwałkach. Skład zespołu został radnym przedstawiony 

w projekcie uchwały.  

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych; „wstrzymał się od głosu” – 

4 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVIII/774/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 czerwca 2023 r. 

w sprawie powołania Zespołu do zaopiniowania kandydatów na ławników. 

– stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Ad pkt. 27 

Przyjęcie Obwieszczenia Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 28 czerwca 2023 r.  

w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego Statutu Miasta Suwałk.   

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że ogłoszenie tekstu 

jednolitego uchwały wynika z art. 16 ust. 3 o ogłaszaniu aktów normatywnych i niektórych 

innych aktów prawnych. W związku z faktem zakończenia procesu uchwałodawczego 

dotyczącego wprowadzenia zmian w Statucie Miasta konieczne jest ogłoszenie tekstu 

jednolitego zawierającego wszystkie wprowadzone uprzednio zmiany.  

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem obwieszczenia. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 19 radnych) obwieszczenie, zostało 

przyjęte. 
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Obwieszczenia Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 28 czerwca 2023 r.  

w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego Statutu Miasta Suwałk.   

– stanowi załącznik nr 96 do protokołu. 

 

Ad pkt. 28 

Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odniósł się do wypowiedzi Kamila Lauryna 

w sprawie sytuacji panującej w Ośrodku Rehabilitacji. Jak powiedział, nie miał wiedzy o 

takim stanie rzeczy, ponieważ jednostka ta nie podlega Miastu a Marszałkowi. Dodał, że jeśli 

brakuje środków na wypłatę wynagrodzenia i składki ZUS tzn. że sytuacja finansowa 

Ośrodka nie jest dobra. Zapewnił, że porozmawia z Dyrektor Ośrodka, ponieważ Miastu 

zależy na tym, aby Ośrodek funkcjonował, bo potrzeb związanych z rehabilitacją jest dużo i 

mieszkańcy muszą mieć dostęp do takich usług.  

 

Jeśli chodzi o pytanie zadane przez Adama Ołowniuka dotyczące promocji Suwałki Blues 

Festival Prezydent Miasta powiedział, że był omawiany plan promocji festiwalu. Z pewnością 

były ustawiane bilbordy w okolicznych miastach, promocja odbywała się w social mediach. 

Podkreślił, że środki finansowe przeznaczone na promocję festiwalu są spore. Dodał, że 

dokładna informacja zostanie radnemu przekazana na piśmie.    

 

W temacie koszenia trawy Prezydent Miasta powiedział, że wpłynęła skarga grupy 

mieszkańców, która będzie rozpatrywana przez Komisję Skarg, Wniosków i Petycji. 

Podkreślił, że zdrowego rozsądku nie zastąpi żaden regulamin, zasady, prawo. Jeśli jest susza 

nie powinno się kosić a jeśli warunki są już odpowiednie to trawę trzeba skosić. Miasto 

zawsze było postrzegane, jako zadbane i ten standard trzeba zachować. Jak powiedział, zbliża 

się festiwal bluesowy i oczekuje od podległych jednostek, że centrum miasta zostanie 

uporządkowane pod tym względem.  

 

Jeśli chodzi o parkowanie autobusów przy ul. Hamerszmita Prezydent Miasta powiedział, że 

na placu Marszałka J. Piłsudskiego jest wyznaczone miejsce do parkowania autobusów. 

Dodał, że o tym problemie słyszał już kilkukrotnie i poprosił, aby Zarząd Dróg i Zieleni 

ustawił odpowiednie znaki zakazujące parkowanie i zatrzymywanie się autobusów na ul. 

Hamerszmita.  

 

W temacie nagradzania uczniów przez nauczycieli i dyrektorów szkół Czesław Renkiewicz 

przyznał, że jest wiele do zrobienia. Miasto zwróci się do szkół z apelem, aby ten problem 

rozwiązać i nagradzać uczniów za sukcesy.  

 

Następnie Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta odniósł się do wypowiedzi radnego 

Marka Zborowskiego-Weychmana w sprawie nagród dla najlepszego maturzysty w 

mieście. Powiedział, że Miasto realizuje program Zdolny Suwalczanin i w związku z tym 

niedawno 14 maturzystów otrzymało nagrody pieniężne. Być może, jak powiedział, program 

trzeba bardziej rozpropagować.  
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Jeśli chodzi o temat poruszony przez radnego Zbigniewa De-Mezera dotyczący retencji, 

zbiorników retencyjnych itd. Prezydent powiedział, że jest to temat szeroki. Przedsiębiorstwo 

Wodociągów i Kanalizacji przygotowuje projekty i będzie aplikować o środki zewnętrzne. 

Jeśli chodzi o zbiornik przy ul. Grunwaldzkiej została przeprowadzona analiza i wynika z 

niej, że w różnych wariantach trzeba byłoby wyciąć 70-100 drzew, dno zbiornika jest słabo 

chłonne, więc naprawdę trzeba się zastanowić czy w tym miejscu coś budować.  

W temacie zbiorników retencyjnych powiedział, że trwają analizy, gdzie takie zbiorniki 

można zlokalizować. Wspomniał, że np. os. Hańcza było zalewane pomimo zbiornika przy ul. 

Krakowskiej. Dodał, że PWiK ma pewną koncepcję, jak poprawić sytuację.  

 

Jeśli chodzi o budki lęgowe dla jerzyków powiedział, że Wydział Ochrony Środowiska 

zamawia budki każdego roku, więc nie będzie z tym problemu i zostaną zawieszone.  

Jeśli chodzi o program budowy dróg lokalnych Czesław Renkiewicz powiedział, że jest on 

obecnie przedmiotem prac. Są ulice, które są objęte pozwoleniami na budowę lub jest gotowa 

dokumentacja, która powinna być wykorzystana, bo w przeciwnym wypadku straci 

aktualność i pieniądze na nią przeznaczone zostaną zmarnowane. Miasto będzie aplikować o 

środki zewnętrzne, aby nie stracić tego, co już zostało zrobione. Teraz można składać wnioski 

do Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg i Miasto będzie aplikować. Ul. Kawaleryjska, 

Powstańców Śląskich są na liście rezerwowej i Miasto liczy na to, że w tym roku trafią one na 

listę podstawową i zostaną zrealizowane. Priorytetem będą obejmowane ulice, które są w tym 

roku przyjęte do realizacji. Dodał, że pojawiają się również nowe możliwości aplikowania, 

więc Miasto będzie z nich korzystać. Zaprosił radnych do współpracy przy tworzeniu 

programu rozwoju dróg lokalnych.  

Następnie Czesław Renkiewicz odniósł się do tematu poprawy bezpieczeństwa na 

skrzyżowania ul. Leśnej i Krakowskiej. Zapewnił, że ZDiZ przeanalizuje ten temat, również 

pod kątem trwałości projektu, ponieważ był wykonany z udziałem środków unijnych.  

Jeśli chodzi o zarządzenie o wakacyjnej pracy przedszkoli i oddziałów przedszkolnych 

powiedział, że nie widzi przeszkód, aby takie Zarządzenie wydawać wcześniej tak, jak 

sugerował radny De-Mezer. 

 

Jeśli chodzi o temat zgłoszony przez radnego Jacka Niedźwiedzkiego dotyczący 

usprawnienia ruchu na skrzyżowaniu ul. Podhorskiego i Jana Pawła II. Poprosił ZDiZ, aby ten 

temat przeanalizować i jeśli da się coś poprawić, to to wykonać.  

 

W temacie dostępności do obiektów sportowych Prezydent powiedział, że Miasto chce 

wdrożyć program, o którym była już mowa na sesji Rady Miejskiej. Na razie jest on 

testowany i będzie wdrożony w możliwie najszybszym czasie. Dodał, że apelował do 

dyrektorów szkół, aby infrastruktura sportowa była dostępna w wakacje dla uczniów.  

 

Jeśli chodzi o drogę Augustów-Białystok powiedział, że w grudniu ub. roku na posiedzeniu 

rządu została podjęta uchwała zgodnie z którą ta droga ma być budowana w kategorii drogi 

ekspresowej. Dodał jednak, że żeby tak się stało to trzeba wprowadzić odpowiednie zmiany 

do Programu Budowy Dróg Krajowych na lata 2014-2023 z perspektywą do roku 2025. 
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Powiedział, że ten program jest każdego roku przynajmniej raz korygowany a tutaj upłynęło 

już pół roku od uchwały Rady Ministrów a Program nadal nie został zmieniony. Podkreślił, że 

byłoby dobrze, aby do października taka korekta się pojawiła, bo będą wybory i być może 

zmieni się rząd a nowy nie będzie tych ustaleń respektował. Podkreślił, że na ten temat trzeba 

mówić i wnioskować, aby wykonać kolejny krok.  

 

W temacie Ronda Ofiar Obławy Augustowskiej, o którym mówił radny Jarosław 

Schabieński Prezydent przyznał, że trzeba tę wspomnianą tabliczkę poprawić i wykona to 

ZDiZ. 

Jeśli chodzi o setną rocznicę urodzin A. Seredyńskiego powiedział, że w mieście jest 6 rond z 

nazwami osób i przyjęto zasadę, że jeżeli będzie przypadać jakaś rocznica związana z jedną z 

tych osób to będzie ustawiana tam tablica z informacją.  

 

Na pytanie zgłoszone przez Wojciecha Pająka dotyczące posiedzenia Komitetu Rewitalizacji 

Prezydent powiedział, że pierwsze spotkanie odbędzie się 11 lipca o godz. 11:00. Dodał, że 3 

lipca zostaną otwarte konsultacje dotyczące Programu Rewitalizacji.  

 

Jeśli chodzi o szkolny budżet obywatelski CUMULUS powiedział, że projekt jest w trakcie 

przygotowań. Poprosił, aby w prace nad tym dokumentem zaangażowała się Młodzieżowa 

Rada Miejska, Rzecznik Praw Ucznia i radni zainteresowani tym tematem.  

 

Następnie odniósł się do tematu zgłoszonego przez radnego Bogdana Bezdzieckiego 

dotyczącego ul. Chłodnej i ruchu rowerów i hulajnóg. Jak powiedział Czesław Renkiewicz, 

pojazdy te mogą jeździć po ul. Chłodnej, ponieważ są znaki, które to umożliwiają. Dodał, że 

mimo wszystko trzeba się zastanowić nad kwestią bezpieczeństwa.  

 

Kolejno Prezydent odniósł się do tematu opieki nad dziećmi w czasie wakacji w formie 

półkolonii, o czym wspomniał radny Kamil Klimek. Prezydent Miasta przyznał, że widać, że 

zainteresowanie jest duże. Dodał, że według niego każda jednostka kulturalna w mieście 

powinna takie półkolonie zorganizować. Warto byłoby rozszerzyć pilotaż półkolonii, które 

organizuje SP nr 6 w przyszłym roku.  

 

Następnie odniósł się do tematu ul. Jagiełły, który poruszył radny Jarosław Kowalewski. 

Powiedział, że chodniki zostały ujęte przez ZDiZ w planie remontów dróg i chodników w 

końcówce roku. Zaznaczył, że temat trzeba uporządkować.   

 

 

Ad pkt. 29 

Stanowisko Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 28 czerwca 2023 r. w sprawie wsparcia 

rozwoju społeczno-gospodarczego Suwałk w kontekście publikowanych informacji  

o zagrożeniach występujących w Przesmyku Suwalskim.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że działając w oparciu  

o §23 ust. 1 Statutu Miasta Suwałk, wnosi projekt Stanowiska Rady Miejskiej w Suwałkach w 
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sprawie wsparcia rozwoju społeczno-gospodarczego Suwałk w kontekście publikowanych 

informacji o zagrożeniach występujących w Przesmyku Suwalskim. 

Dodał, że materiał został zarekomendowany przez Prezydenta Miasta Suwałk.  

 

Następnie Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej powitał osoby, które 

przybyły na tę część obrad. Powitał Cezarego Cieślukowskiego – Wiceprzewodniczącego 

Sejmiku Woj. Podlaskiego, Bogdana Sadowskiego – Przewodniczącego Izby Przemysłowo-

Gospodarczej, Leszka Deca – Prezesa SSSE, Kamila Czarniawskiego – Dyrektora PUP w 

Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk powiedział, że Stanowisko jest bardzo 

potrzebne. Dotyczy ono postrzegania Suwałk przez pryzmat wielu ważnych dla rozwoju 

społeczno-gospodarczego dokumentów, szans, zagrożeń, konkurencyjności w stosunku do 

innych samorządów i miast. Dodał, że po wybuchu wojny na Ukrainie sytuacja jest całkiem 

inna.  Przedsiębiorcy potracili rynki zbytu w Białorusi, Rosji. Przewoźnicy nie obsługują 

rynków wschodnich i sytuacja niektórych firm jest bardzo trudna.  

 

Następnie Czesław Renkiewicz przedstawił i omówił prezentację – prezentacja stanowi 

załącznik nr 97 do protokołu. 

 

Cezary Cieślukowski – Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Podlaskiego 

powiedział, że w całości popiera walkę Suwałk o swoje prawa. Odwołał się do słów 

przedmówcy o zmianie koncepcji rozwoju regionalnego i czego w rozwoju regionu Polski 

wschodniej nie zmieniła. Powiedział, że województwo podlaskie jest wciąż w końcówce 

województw pod kątem PKB na mieszkańca - wciąż w grupie 5 województw, czyli obok woj. 

podkarpackiego, lubelskiego, warmińsko-mazurskiego i świętokrzyskiego, która istotnie 

odstaje od poziomu rozwoju całego kraju. Oznacza to, jak powiedział, że instrumenty 

wsparcia w przypadku regionu nie przynoszą żadnych widocznych efektów.  

Wspomniał o danych dotyczących mierzenia poziomu rozwoju m.in. poprzez poziom 

wynagrodzeń, PKB, bezrobocie, liczba przedsiębiorstw itp., gdzie Suwałki plasują się na 10 

miejscu na 17 powiatów w Podlaskiem, daleko za Łomżą i Białymstokiem. Dane wskazują, 

że w ostatnim okresie nastąpiła istotna zmiana i pogorszenie warunków funkcjonowania 

miasta na tle województwa i całego kraju. 

Wspomniał, że jest to też skutek dwóch kryzysów – pandemii i wybuchu wojny. Postrzeganie 

Suwałk jako miejsca o wyjątkowym zagrożeniu nie daje szans, żeby własnymi siłami 

utrzymać i rozbudowywać taki kapitał społeczno-gospodarczy, który pozwoli na rozwój 

przynajmniej zrównoważony z rozwojem w innych częściach kraju. Dodał, że rząd zbudował 

instrument wsparcia miast zagrożonych wykluczeniem społeczno-gospodarczym i jest to 

słuszna koncepcja, jednak Miasto powinno znaleźć się również na tej liście a Stanowisko jest 

tego wyrazem. Powiedział, że popiera to stanowisko i prosił, aby również Województwo 

Podlaskie zostało o tym poinformowane, bo nie ma żadnego powodu, aby samorząd 

województwa nie poparł tego stanowiska. Aktualizacja danych pozwoli na to, aby Miasto 

Suwałki znalazło się w gronie miast zagrożonych i przynajmniej otrzymało równe szanse i 

prawa do korzystania z tych środków przeznaczonych na wsparcie rozwoju lokalny. 
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Leszek Dec – Prezes Suwalskiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej powiedział, że wniosek 

zbliżony do tego stanowiska był proponowany akcjonariuszom samorządowym spółki przez 

Prezydenta Miasta, jednak akcjonariusze takiego stanowiska nie podjęli.  

Następnie powiedział, że jeśli chodzi o odniesienie do ustawy z 2018 r., gdzie w stanowisku 

pojawia się zapis, że nie jest ona korzystna dla Suwałk, według Zarządu poprzednia ustawa o 

strefach ekonomicznych była gorsza z kilku względów przez co blokowała rozwój 

gospodarczy. Podkreślił, że zgodnie z nową ustawą można inwestować na wszystkich 

gruntach, również prywatnych co wcześniej nie było możliwe. Obecnie całe województwo 

jest strefą na wszystkich gruntach można inwestować, uzyskać decyzję o wsparciu a co za 

tym idzie ulgę. 

Odniósł się do liczby wydanych 6 decyzji o wsparciu w okresie od września 2018 do chwili 

obecnej. Podsumował, że 2020 roku był epidemiczny a w 2022 roku wybuchła wojna na 

Ukrainie, więc nie był to atrakcyjny czas na inwestowanie. Powiedział, że te podmioty 

zainwestują ponad 240 mln zł w bardzo nowoczesne firmy, które nie wymagają już tak 

dużego zatrudnienia pracowników, ponieważ są zaawansowane technologicznie.  

Następnie odniósł się do wysokości progu inwestycyjnego, która wynika z poziomu 

bezrobocia w mieście. Dodał, że również wolałaby, aby te progi były niższe, jednak należy 

pamiętać o tym, że wskazane 80 mln zł to kwota dla dużego, nowego przedsiębiorcy, który 

chce wybudować w mieście całkowicie nową fabrykę, ponieważ firmy, które już w mieście 

działają i chcą się rozbudowywać mają tę kwotę w wysokości 40 mln zł.  

Jeśli chodzi o zmniejszenie zatrudnienia Leszek Dec powiedział, że po części wynika z faktu 

wybuchu wojny na Ukrainie, jednak według niego wcale nie jest to wynik decyzji 

pracodawców o zmniejszeniu zatrudnienia a liczba pracowników utrzymuje się na poziomie 

ok. 3 tys. osób. Dodał, że jest też sytuacja, że z jednej strony mówi się o bezrobociu a z 

drugiej brakuje chętnych osób do pracy. Za przykład podał jedną z firm działających w SSSE, 

która poszukuje ok. 30 pracowników i nie ma chętnych. Odniósł się również do uwagi, że 

hale stoją puste. Jak powiedział na terenie strefy są tylko dwie puste hale, ponieważ ich 

właściciel wybudował nowe i tam przeniósł działalność.  

Podkreślił, że SSSE szuka przedsiębiorcy, jeżeli ma dla niego grunty a takich gruntów w 

podstrefie Suwałki na razie nie ma.  

Powiedział, że jest różnica w podejściu Miasta i Zarządu SSSE do tego, jak ona funkcjonuje.  

 

Bogdan Sadowski – Przewodniczący Izby Handlowo-Gospodarczej powiedział, że na ręce 

Prezydenta Miasta złożył wspólnie z trzema instytucjami, które zrzeszają suwalskich 

przedsiębiorców (Izba Przemysłowo-Gospodarcza, Rada Gospodarcza przy Prezydencie Miasta, 

Cech Rzemiosł i Przedsiębiorców w Suwałkach) deklarację o podobnym wydźwięku, jak 

przedstawiony projekt Stanowiska.  

Jak zaznaczył, tematy poruszone w Stanowisku bardzo mocno dotyczą przedsiębiorców – 

zarówno ten dotyczący Przesmyku Suwalskiego, jak i ten o wysokich nakładach na inwestycje w 

SSSE. Podkreślił, że chodzi głównie o to, żeby Suwałki miały równe szanse, bo jeśli w okolicy 

jest miasto, w którym te nakłady mogą być o wiele niższe to przedsiębiorcy wybiorą bardziej 

korzystną dla siebie opcję. Dodał, że o ile te kwestie można jakoś uregulować np. poprzez 

dofinasowania rządowe, to tematu Przesmyku Suwalskiego nie da się zmienić w Sejmie ani żadną 
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ustawą. Ważne jest, aby media mniej o tym mówiły i mniej to nagłaśniały, bo cierpią na tym 

wszystkie branże – od handlowej po gastronomię, turystykę itd. Podkreślił, że w 100% popiera 

Stanowisko Rady Miejskiej i wyraził nadzieję, że przyniesie ono efekt.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk powiedział, że na pewno wszystkim zależy na 

rozwoju miasta. Podkreślił, że regularnie jeździ na teren SSSE i widzi, że nic się tam nie dzieje. 

Jeśli chodzi o argument Leszka Deca o braku gruntów powiedział, że terenów do 

zagospodarowania jest dużo. Przywołał przykłady firm, które już w SSSE nie działają. Dodał, że 

Miasto straciło konkurencyjność inwestycyjną w stosunku np. do Ełku, dla którego są wydawane 

pozwolenia. Zaznaczył jednak, że jako gospodarza miasta interesuje go sytuacja Suwałk a nie 

innych miast w SSSE. 

 

Marek Zborowski-Weychman zaznaczył, że obecność zebranych w sali obrad świadczy o tym, 

że interesuje ich temat i przyszłość miasta i jego mieszkańców. Dodał, że nie chodzi tu o to, aby 

kogokolwiek krytykować i rozliczać, ale Rada Miejska chciałaby przyjąć Stanowisko, w którym 

wyraża zaniepokojenie brakiem rozwoju miasta. Poprzez Stanowisko Rada Miejska chciałaby 

wzbudzić zainteresowanie sytuacją i problemem i aby miasto miało te same prawa co podobne 

okoliczne miasta, bo pozostawienie takiego statusu jaki jest nie doprowadzi do zmiany. 

Położenie w Przesmyku Suwalskim nie zachęca do odwiedzin ze względu na sytuację polityczną i 

względy bezpieczeństwa i z tego względu przedsiębiorcy, turyści wybierają inne lokalizacje np. 

na zachodzie kraju. Wspomniał o wysokości zarobków w mieście, które są w większości 

najniższą krajową. Jak powiedział, chciałby aby te wynagrodzenia były wyższe, by ludzie mogli 

żyć na odpowiednim poziomie. Dodał, że Klub radnych „Łączą nas Suwałki” w pełni podpisuje 

się pod tym Stanowiskiem i chciałby, aby w kraju przedstawiać Suwałki jako miasto atrakcyjne 

turystycznie i gospodarczo.  

 

Jacek Juszkiewicz powiedział, że od samego początku rozmów na temat Stanowiska był 

sceptyczny. Podkreślił, że dobrze, że zebrało się szerokie gremium do dyskusji, choć szkoda, że 

nie wszyscy z tego zaproszenia skorzystali. Dodał, że jeśli chodzi o  Przesmyk Suwalski to 

istnieje on wtedy, kiedy się o nim mówi i jeśli w temacie stanowiska również jest ta nazwa 

zawarta, więc nadal się to utrwala. Wspomniał, że żaden z samorządów, które również mierzą się 

z podobnymi problemami nie podejmował takich stanowisk. Podkreślił, że zdaniem Klubu PiS 

Suwałki powinny pracować nad tym, żeby uzyskać status miasta, które będzie miało bardziej 

korzystne współczynniki do inwestowania.  

Powiedział, że Ełk jest przykładem miasta, gdzie nie opracowuje się stanowisk, ale działa się 

skutecznie. Przywołał kwoty ze środków rządowych, z jakich skorzystał samorząd suwalski w 

ostatnim czasie na różne cele. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej przypomniał, że Rada Miejska 

zajmowała już stanowiska w kilku sprawach, w tym m.in. Stanowisko w sprawie nie 

zakwalifikowania miasta Suwałki na listę ośrodków miejskich tracących funkcje społeczno-

gospodarcze, które zostało przyjęte w lipcu 2020 r.  

Wspomniał, że lista osób zaproszonych na obrady dotyczące Stanowiska była szeroka, jednak 

większość nie zdecydowała się na udział w sesji.  
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Wojciech Pająk powiedział, że jeśli mowa o potencjale Suwałk, o który radni powinni dbać i go 

wykorzystywać, trzeba szukać wykorzystania możliwości, które się posiada.  

Podkreślił, że trzeba dbać o małe i średnie przedsiębiorstwa, nie czekać na dużych inwestorów, 

ale dawać jak najwięcej przestrzeni tym mniejszym. Warto również poszukać partnerów 

biznesowych np. w Finlandii, na Łotwie. Dobrym przykładem jest jedna z zagranicznych firm, 

która rozpoczęła od inkubacji w Parku Naukowo-Technologicznym a później rozwinęła 

działalność w SSSE.  

Teraz ważne jest, aby inne firmy miały te same uczciwe warunki i możliwości, jakie są w Łomży 

czy innych miastach. Dodał, że inwestorzy poszukują teraz mniejszych miast do inwestycji i 

wymienił kryteria jakimi kierują się inwestorzy w wyborze miejsca. Część tych rozwiązań 

Suwałki mają opracowane w programie rozwoju przedsiębiorczości.  

 

Kamil Klimek powiedział, że zgadza się ze stwierdzeniem, że stanowiska nie mają żadnego 

znaczenia w momencie, kiedy nie buduje się koalicji. Wspomniał, że dyskusja dotyczy bardzo 

ważnych spraw a brakuje osób, które były zaproszone na obrady.  

Dodał, że chyba nigdy nie było sytuacji, aby nakładało się na siebie tyle kryzysów – kryzys 

migracyjny, geopolityczny, gospodarczy. Zaznaczył, że jest to czas dla liderów, którzy potrafią 

zbudować koalicję. Stanowisko należy skierować do konkretnego adresata i ma mieć konkretnych 

ambasadorów, którzy będą zabiegać o te rozwiązania problemów wskazanych w stanowisku. 

Podkreślił, że potrzebne są pewne działania PR, które będą w kontrze do tego, co się mówi o 

Przesmyku Suwalskim. 

 

Bogdan Bezdziecki przyznał, że wszyscy są zgodni co do tego, aby Suwałki wpisać na listę miast 

zagrożonych wykluczeniem społeczno-gospodarczym i wszystko się do tego sprowadza. Jak 

podkreślił, cała reszta, która jest zawarta w Stanowisku jest otoczką i budzi pewne kontrowersje i 

różnice zdań.  

Podkreślił, że według niego Stanowisko powinno zostać skrócone tak, aby skupić się na wątku 

wpisania Suwałk na listę miast zagrożonych wykluczeniem społeczno-gospodarczym. 

Powiedział, że Stanowisko nie jest żadnym oficjalnym dokumentem, który przekłada się na 

jakiekolwiek decyzje na szczeblu rządowym. Podkreślił, że należy solidnie napisać uzasadnienie, 

aby nikt nie podważał wskazanych danych i zapisów a następnie wszystko to zawrzeć we 

wniosku, który będzie rozpatrywany. Wówczas – jak powiedział – trzeba uruchomić maszynę 

wsparcia i zwrócić się do osób decyzyjnych, których zabrakło na posiedzeniu. Trzeba się 

zastanowić czy nie przełożyć przyjęcia Stanowiska na kolejną sesję.   

 

Jacek Niedźwiedzki powiedział, że tym Stanowiskiem radni wracają do lipca 2020 r., kiedy 

Rada Miejska przyjęła podobne Stanowisko i miała przy tym poparcie m.in. posła Jarosława 

Zielińskiego. Wówczas, jak powiedział, Stanowisko nie przyniosło efektów. 

Jak podkreślił, niepokoją różnice w nakładach inwestycyjnych - w Ełku jest to 10 mln zł a w 

Suwałkach 80 mln zł. Podkreślił, że radni nie mogą siedzieć z założonymi rękami, bo jest to 

sprawa dotycząca wszystkich mieszkańców i nie ma się nad czym zastanawiać.  
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Jacek Roszkowski powiedział, że starania o pomoc dla Suwałk, gdy podejmowane było 

poprzednie Stanowisko, pochodziły od szerokiego grona osób i nie przyniosło to żadnych 

efektów. Dodał, że nie rozumie, dlaczego treść Stanowiska jest tak mocno rozbudowana, skoro 

sprawa nie jest skomplikowana. Zaznaczył, że Przesmyk Suwalski to nie tylko sprawa Miasta, ale 

jest to kwestia która dotyczy szerszego terenu m.in. Litwy, Łotwy, Estonii, bo tym szlakiem jest 

dostarczane do nich zaopatrzenie. Trzeba zastanowić się czy to nie jest pięta Achillesowa Polski, 

ale też granic UE i czy nie prosić o wsparcie właśnie Unię Europejską i umocnienie regionu pod 

względem militarnym, ale też gospodarczym. Dodał, że według niego potrzebna jest szersza 

dyskusja, co można zrobić i do kogo się zwrócić a działania powinny być prowadzone na szerszą 

skalę.   

 

Jacek Juszkiewicz powiedział, że jeśli poprzednie Stanowisko nie przyniosło efektów, to trzeba 

szukać nowych rozwiązań a nie powtarzać to, co do niczego nie doprowadza. Chodzi tutaj o 

skuteczność a nie pisanie kolejnych dokumentów, które niczego nie zmieniają.  

Zbigniew Roman De-Mezer powiedział, że jeśli Ełk zrobiłby takie spotkanie i zaprosił na nie 

swoich parlamentarzystów i przedstawicieli w Sejmiku to sala byłaby pełna. Podkreślił, że 

rozmowy o Stanowisku trwały od miesiąca i w tym czasie można było proponować zmiany do 

treści a tych zmian radni Klubu PiS nie wprowadzali. Mieli również szansę, aby zaprosić gości, 

czego również nie uczynili. Trzeba działać skutecznie i ponad podziałami a na sali powinni być 

przedstawiciele władz wojewódzkich i rządowych. Obecność jest potrzebna nie tylko, kiedy 

dzieje się coś dobrego, ale głównie wtedy, kiedy Miasto ma problem i potrzebuje wsparcia.  

Podkreślił, że trzeba walczyć o to, aby Suwałki były na liście miast zagrożonych wykluczeniem 

społeczno-gospodarczym i to Stanowisko jest też tego wyrazem. Wiele wniosków o 

dofinasowanie, które składa Miasto nie zostaje rozpatrzonych pozytywnie, bo Miastu brakuje 

kilku punktów m.in. ze względu na to, że nie jest na tejże liście.  

 

Karol Korneluk powiedział, że w tym Stanowisku chodzi o wyrównanie szans a nie o to, 

żeby Suwałki były wyróżniane. Podobnie, jak przedmówca podkreślił, że na sali brakuje osób 

decyzyjnych. Wspomniał, że jeśli chodzi o treść Stanowiska, każdy z radnych miał szansę i 

możliwość wnieść poprawki do treści. Zmiany wniósł tylko jeden radny. Zaapelował,  aby nie 

działać politycznie, ale zrobić wszystko, aby Suwałki miały możliwość równego rozwoju tak, 

jak inne miasta w regionie.  

 

Jacek Juszkiewicz powiedział, że uważa, że Stanowisko jest nieskuteczne, ale nie oznacza 

to, że nie trzeba podejmować innych działań. Powiedział, że brak jest przedstawicieli 

wszystkich stron politycznych, nie tylko z PiS-u.  

 

Zdzisław Przełomiec powiedział, że nie jest prawdą, że stanowiska nie przynoszą efektów. 

Przywołał przykłady, gdzie stanowiska były skuteczne.  

 

Dariusz Bogdan – Prezes Parku PNT powiedział, że każdego dnia rozmawia z młodymi 

przedsiębiorcami, którzy zwracają uwagę na ograniczony dostęp do środków unijnych, 

wysoką inflację. Powiedział, że dyskusja została sprowadzona do kwestii politycznych a tu 

chodzi o młodych ludzi i przyszłość miasta. Potrzebne są tutaj wspólne działania. 
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Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta powiedział, że treść Stanowiska nie jest idealna, ale 

był czas na zmiany a radni z tego nie skorzystali.   

Poprosił,  aby przyjąć to Stanowisko, bo jest ono ważne tu i teraz. Jak podkreślił, martwią go 

stwierdzenia, że stanowisko będzie nieskuteczne. Trzeba zrobić wszystko, aby było 

skuteczne. Jest to też czas próby, czy parlamentarzyści, przedstawiciele władz wojewódzkich 

i rządowych  udzielą Miastu i mieszkańcom wsparcia czy też nie. Mieszkańcy wszystko 

obserwują i rozliczą z tych działań. dobrze byłoby, aby wszyscy decydenci współpracowali z 

miastem w tej kwestii.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący rady ogłosił 5-minutową przerwę. 

Po przerwie, więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem 

stanowiska. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 15 radnych; „przeciw” – 3 radnych, 

„wstrzymał się od głosu” – 2 radnych) stanowisko, zostało przyjęte. 

 

Stanowisko Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 28 czerwca 2023 r.  

w sprawie wsparcia rozwoju społeczno-gospodarczego Suwałk  

w kontekście publikowanych informacji o zagrożeniach  

występujących w Przesmyku Suwalskim.  

– stanowi załącznik nr 99 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 30 

Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej zapowiedział, że kolejna sesja jest 

planowana 26 lipca o godz. 11:00. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta zaprosił na nadchodzące wydarzenia m.in. 

Jaćwieski Festyn Archeologiczny, Suwałki Blues Festival, Jarmark Folkloru i Smaku. 

 

Kończąc LVIII sesję Rady Miejskiej Zdzisław Przełomiec podziękował gościom, 

Prezydentom, Skarbnikowi oraz radnym za uczestnictwo i aktywny udział.  

Na tym protokół zakończono.      

 

 

 

Przewodniczący 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

 

Zdzisław Przełomiec 
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Protokół sporządziła: Anna Przybycień 
 

Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej Urzędu Miejskiego w Suwałkach  

 


